
Aurskog Høland
11/4/24



Temaer

• Rådyr – droner og nye prosjekt

• Hjort – merking og forvaltning



Rådyr, slått og droner



Hvorfor gjør vi dette?

• 5-10000 kalver tas årlig* i 
Norge

• Opptil 30-40 % av fødte 
kalver

• Reven kan ta opptil 40-50 
% av fødte kalver

• Lidelsen og dyrevelferd 
det viktigste

• Bakterier i foret

• Viltstell



Oppstarten 2016

• NJFFs brosjyre om tiltak

• Trøgstad og Båstad JFF tidlig 
på!

Ulike tiltak 

Ulik effekt

Fikk temaet på dagsorden!

Foto: F. Risbråthe

Foto: R. Bråthen



2020

• «Hvordan ha bedre 
effekt?»

• Averøy kommune 
prøver droner først i 
Norge

• Godt resultat

• IØ kommune henger 
seg på 

• «Bråredder» 35 kalver. 



2021

Foto: Anders Martinsen, UAS

- Tre piloter
- Finansierte to droner

- 77 kalver funnet

- 550 km kjørt

- Ca 20 000 dekar

- Voldsom oppmerksomhet!

- Media, andre kommuner, 
JFF, BL osv

- Viltstellsprisen til T/BJFF!



2022

Foto: Landbruks- og matdepartementet

2022

Foto: Anders Martinsen, UAS Foto: Landbruks – og matdepartementet

• Kurs 

• Samarbeid over hele landet
UAS

Kommuner

Lokale JFF og enkeltjegere

Leverandører

Nasjonale myndigheter

• https://radyr.uasnorway.no/ 

• 499 registrerte funn!
183 i IØ kommune

• Av 15-16  grupper

https://radyr.uasnorway.no/


• Gratis kurs i samarbeid med 
UAS, Luftfartstilsynet, Boston
• 50 (!)teams påmeldt på kurs

• Spredd fra Nordland til 
Lindesnes

• Funnet 485, som i 2022

• Stort engasjement!

2023



Metoden

• Førsteslåtten viktigst

• Kjører manuelt

• Flytidspunkt kontra slåttetidspunkt

• Temperaturforskjeller viktig! Kjøre 
tidlig morgen

• Nærmest mulig slått

• Høyde, fart, innstillinger

• 50-70 m 

• Dekker om 50-70 m bredde

• Kjører i ca 10 km /t

• Kapasitet

• Flyvetiden er akilleshælen

• Kapasitet ca 150 mål på ett batteri 

• Uten funn



Foto: A. Martinsen, 

UAS





Behandling av rådyra

Foto: Anders Martinsen, UAS



Behov for mer kunnskap!















































To be continued.. 



Hjort

Bestand, GPS-merking og skader



Hjortens biologi - kort

• Flokkdyr
Koller, kalver og små bukker

Voksne bukker ofte i egne flokker 
utenom brunsten (sept/okt)

• Diett
Mellomsjiktet – mellom selektiv og 
grovforbeiter

• Liten konkurranse med andre
Sesongmessig? 

Blåbærris?



Dagens hjorte-Østfold

Åpnet for jakt

• Hobøl 2012

• Eidsberg 2014

• Trøgstad 2014

• Aremark 2016

• Marker 2020

• Halden 2022

• Rakkestad 2022

• Sarpsborg 2023

Kart: UAØ 2019



Østfoldhjorten er stor!

Foto: JP Igland

Slaktevekter Kalv Spissbukk Unghind Voksen bukk Voksen hind

Indre Østfold 34 64 62 108 66

Vestland 25 47 42 78 56

Innlandet 29 56 47 90 60



Hvorfor er hjorten så stor 
hos oss?

• Ny art/nisje?

• Lite konkurranse?

• God bestandsstruktur
Store bukker

Store koller

God brunst

Høy alder

God sirkel!

• Mix av skotsk og kontinental?
DNA?



Hva ønsker vi å oppnå i forvaltningen?

• Indre Østfold kommune skal ha en 
bærekraftig men lav hjortebestand, som 
består av robuste dyr

• Det betyr:
• Kontroll på bestandsveksten

• Lavere andel hodyr i bestanden (75 % 
av kollene får kalv)

• Høy andel hanndyr i bestanden 
(oppimot 50/50)

• Øke avskyting uten å redusere 
kvaliteten

• Høy andel voksne bukker i bestanden 
(over 6 år)

• Rett brunst og bedekking
• Skutt og påkjørt 6-7 siste årene..

• Fordrer et høyt uttak av unge dyr
• Kalv, spiss og ungkoller
• Kalv sentral!

Foto: BA Bjerke



Hvordan oppnå?

• Jegerne sentrale!

• Kunnskapsbygging

• Hva er konsekvensen av 
utvelgelsen?

• Samarbeid

• Akershus?

• Sverige?

• Naboen?!?

• Stor tro på jeger og grunneier!



10

5

8

11

15

20

23

28

45

0

5

10

15

20

25

30

35

40

45

50

2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023

Felte hjort IØ kommune



0 %

10 %

20 %

30 %

40 %

50 %

60 %

70 %

80 %

90 %

100 %
A
n
d
e
l

Årstall

Felte eldre hunner

Felte eldre hanner

Felte 1-årige
hunner
Felte 1-årige
hanner
Alle kalver



Hjorteskader generelt

• Beiteskader på jordbruk
• Eng – timotei. 20-30% avlingstap stedvis på 

Vestlandet 
• Korn – uvisst og variert. 
• Jordbær – svært store verdier på lite areal
• Gulrot? – ditto!

• Barkgnag på gran
• HKL 3-4
• Granplantefelt på høybonitet nær innmark.
• Tettplantet ofte utynna skog. 

• Granplanter
• Nyplantete felt
• Like mye rådyr – men hjorten får ofte skylden

• Rundballer
• River opp



Skader fra hjort i Indre Østfold kommune

• Stor skala: Lite skader i IØ

• Lokal skala: stedvis stor utfordring

• Jordbær

• Eng

• Gran

• Rundballer

• Planteskole?

• Usikker status ellers..

• Punktvise utfordringer på gran





Skadeforebygging

• Kunnskap om hva som virker?!

• Lav bestand

• Kommunale mål

• Forstyrrelse der de ikke skal være

• Jakt

• Frikalv innført 2023 (effekt!)

• Fred og ro der de kan være
• Fangvekst/viltåkerprosjekt 23/24

• Skadeforebygging direktetiltak
• Gjerder



Vi trenger mer kunnskap!



2015/2016



2020



2023

• 8 – Aud - Båstad

• 9 – Jeanette - Hobøl

• 10 – Saxe - Hobøl

• 11 – Linnka - Slitu

• 12 – AnneM - Slitu





2024

• 13 – Rikke – Båstad

• 14 – Evy - Båstad

• 15 – Torbjørn - Båstad

• 16 – Håvard – Slitu/Trøgstad







Sa noen behov for 
forvaltning over 
kommunegrenser??



Hva ønsker vi å oppnå i forvaltningen?

• Indre Østfold kommune skal ha en 
bærekraftig men lav hjortebestand, som 
består av robuste dyr

• Det betyr:
• Kontroll på bestandsveksten

• Lavere andel hodyr i bestanden (75 % 
av kollene får kalv)

• Høy andel hanndyr i bestanden 
(oppimot 50/50)

• Øke avskyting uten å redusere 
kvaliteten

• Høy andel voksne bukker i bestanden 
(over 6 år)

• Rett brunst og bedekking
• Skutt og påkjørt 6-7 siste årene..

• Fordrer et høyt uttak av unge dyr
• Kalv, spiss og ungkoller
• Kalv sentral!

Foto: BA Bjerke



Stort behov for samarbeid i 
årsleveområde!

Felles planområde?!



Takk for meg
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